

Николай Михайлович Пржевальский 31.03./12.04. 1839 - 20.10./1.11.1888) — русский путешественник, исследователь Центральной Азии, почётный член Петербургской академии наук (1878), руководитель экспедиции в Уссурийский край (1867-1869) и 4 экспедиций в Центральную Азию (1870-1885). Во время всех этих экспедиций им пройдено более 30 тысяч километров. Научные результаты экспедиций изложены в ряде книг, дающих яркую картину природы и характеристики рельефа, климата, рек, озер, растительности и животного мира изученных территорий. Собраны обширные зоологические (свыше 7,5 тыс. экз. млекопитающих, птиц, пресмыкающихся, земноводных и рыб); ботанические (свыше 1700 видов) и минералогические коллекции. Установил направление основных хребтов Центральной Азии и открыл ряд новых, уточнил северные границы Тибетского нагорья, описал озеро Лобнор. Открыл и описал дикого верблюда, дикую лошадь, названную впоследствии его именем.

Русское географическое общество учредило серебряную медаль и премию его имени, в 1946 учреждена золотая медаль имени Пржевальского. Его именем названы: город, хребет в системе Куньлуня, ледник на Алтае, другие географические объекты, а также ряд видов животных и растений.

Пржевальскому установлены памятники недалеко от озера Иссык-Куль (у его могилы) и в Санкт-Петербурге.

Przhevalsky Nikolay Mikhaylovich (b. March 31 [April 12 New Style] 1839, - d. October 20 [November 1] 1888, Russian traveler, explorer of the Central Asia, Honorary Member of the St. Petersburg's Academy of Sciences (1878). He headed the expedition to the Ussury Region (1867-1869) and four expeditions to the Central Asia (1870-1885). He during all these expeditions traveled more than 30.000 km. The accounts of the expeditions were published in a number of books, which give a vivid picture of the nature and characteristics of relief, climate, rivers, lakes, flora and fauna of the investigated territories. Extensive zoological collections (more than 7.500 mammals, birds, reptiles, amphibious and fishes) as well as botanical collections (more than 1700 species) and mineralogical collections were gathered.

Przhevalsky defined the direction of main mountain ridges of the Central Asia, discovered a number of new ranges, specified the northern borders of Tibetan plateau and described the lake Lop nor. He also discovered and described the wild camel and wild horse (named in the following after his name).

The Russian Geographical Society instituted the silver medal and the prize of his name. In 1946 the gold Przhevalsky's medal was instituted. A town, a range in the system of Kung Lung, a glacier in Altai, a number of other geographical objects, species and plants were named after him.

The monuments to Przhevalsky have been erected at his grave near the Lake Issyk-Kul and in St. Petersburg.

г е о г р а ф и ч е с к а я
с е р и я

Р У С С К И Е
И С С Л Е Д О В А Т Е Л И
Ц Е Н Т Р А Л Ь Н О Й А З И И
(Н.М. Пржевальский)

G E O G R A P H I C A L S E R I E S :
R U S S I A N E X P L O R E R S O F
C E N T R A L A S I A (N . M . P r z h e v a l s k y)



Русские исследователи Центральной Азии (Н.М. Пржевальский).

Дата выпуска: 11 марта 1999 г.

Каталожный номер — 5111-0066

Russian Explorers of the Central Asia (N.M. Przhevalsky).

Date of issue: March 11, 1999.

Catalogue Number — 5111-0066

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, Fineness	Масса общая, г Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее, г. Fine metal content, not less than, G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs.
3 рубля 3 Rubles	«пруф» Proof	серебро 900/1000 Silver 900/1000	34,88 (±0,32)	31,10	39,00 (±0,30)	3,30 (±0,35)	15 000



Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России (двуглавый орёл художника И. Билибина, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ»), обрамлённая кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ТРИ РУБЛЯ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

Реверс:

изображение участников экспедиции на фоне горного плато, справа — даты «1879» «1880», сверху слева — горный козёл, справа — як, внизу слева — лошадь Пржевальского, справа — антилопа. Вверху по окружности надпись: «1 Я ТИБЕТСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.А. Долгополова.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 300 рифлений.

The obverse:

in the center — the Emblem of the Bank of Russia (the two-headed eagle designed by I. Bilibin, lower — the semicircular inscription — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and inscriptions along the rim: at the top — «ТРИ РУБЛЯ» (THREE RUBLES), at the bottom — «1999», the letters to the left indicate the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

The reverse:

the picture of members of an expedition against the background of a mountain plateau, to the right — the dates «1879» «1880», at the top to the left — a mountain goat, to the right - a yak, at the bottom to the left — the Przhevalsky's horse and to the right — an antelope. The inscription along the rim «1 Я ТИБЕТСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ» (THE 1ST TIBET EXPEDITION).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: A.A. Dolgoplova.

St. Petersburg Mint (СПМД).

The edge: 300 corrugations.

Русские исследователи Центральной Азии (Н.М. Пржевальский).

Дата выпуска: 11 марта 1999 г.

Каталожный номер — 5111-0067

Russian Explorers of the Central Asia (N.M. Przhevalsky).

Date of issue: March 11, 1999.

Catalogue Number — 5111-0067

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, Fineness	Масса общая, г Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее, г. Fine metal content, not less than, G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs.
3 рубля 3 Rubles	«пруф» Proof	серебро 900/1000 Silver 900/1000	34,88 (±0,32)	31,10	39,00 (±0,30)	3,30 (±0,35)	15 000



Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России (двуглавый орёл художника И. Билибина, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ»), обрамлённая кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ТРИ РУБЛЯ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

Реверс:

изображение бивуака экспедиции на фоне гор, справа — даты «1883» «1885», сверху — летящая птица, внизу слева — антилопа, справа — козёл куку-яман. Вверху по окружности надпись: «2 Я ТИБЕТСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: С.А. Корнилов.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 300 рифлений.

The obverse:

in the center — the Emblem of the Bank of Russia (the two-headed eagle designed by I. Bilibin, lower — the semicircular inscription — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and inscriptions along the rim: at the top — «ТРИ РУБЛЯ» (THREE RUBLES), at the bottom — «1999», the letters to the left indicate the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

The reverse:

the picture of an expedition's camp against the background of mountains, to the right — the dates «1883» «1885», at the top — a flying bird, at the bottom to the left — an antelope, to the right — a Kuku-Yaman (a species of the family of cavicorn which has the signs of goats and rams). The inscription at the top along the rim: «2 Я ТИБЕТСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ» (THE 2nd TIBET EXPEDITION).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: S.A. Kornilov.

St. Petersburg Mint (СПМД).

The edge: 300 corrugations.

Русские исследователи Центральной Азии (Н.М. Пржевальский).

Дата выпуска: 11 марта 1999 г.

Каталожный номер — 5115-0018

Russian Explorers of the Central Asia (N.M. Przhevalsky).

Date of issue: March 11, 1999.

Catalogue Number — 5115-0018

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, Fineness	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее, г. Fine metal content, not less than, G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs.
25 рублей 25 Rubles	«пруф» Proof	серебро 900/1000 Silver 900/1000	173,29 (±0,45)	155,50	60,00 (±0,50)	6,80 (±0,50)	3 000

Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России (двуглавый орёл художника И. Билибина, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ», обрамлённая кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ДВАДЦАТЬ ПЯТЬ РУБЛЕЙ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

Реверс:

изображения каравана экспедиции, Великой китайской стены, пагоды и буддийского храма, внизу — куланы, яки. Вверху по окружности надпись: «ИССЛЕДОВАНИЕ МОНГОЛИИ КИТАЯ ТИБЕТА» и даты в две строки «1870» «1873».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.С. Кунац.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 252 рифления.

The obverse:

in the center — the Emblem of the Bank of Russia (the two-headed eagle designed by I. Bilibin, lower — the semicircular inscription — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and inscriptions along the rim: at the top «ДВАДЦАТЬ ПЯТЬ РУБЛЕЙ» (TWENTY FIVE RUBLES), at the bottom — «1999», the letters to the left indicate the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

The reverse:

the pictures of an expedition's caravan, the Great Chinese Wall, a pagoda and a Buddhist shrine, at the bottom — kulans (the family of horses) and yaks. The inscription at the top along the rim: «ИССЛЕДОВАНИЕ МОНГОЛИИ КИТАЯ ТИБЕТА» (THE EXPLORATION OF MONGOLIA CHINA TIBET) and the dates in two lines «1870» «1873».

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: A.S. Kunats.

St. Petersburg Mint (СПМД).

The edge: 252 corrugations.



Русские исследователи Центральной Азии (Н.М. Пржевальский).

Дата выпуска: 11 марта 1999 г.

Каталожный номер — 5216-0023

Russian Explorers of the Central Asia (N.M. Przhevalsky).

Date of issue: March 11, 1999.

Catalogue Number — 5216-0023

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, Fineness	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее, г. Fine metal content, not less than, G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs.
50 рублей 50 Rubles	«пруф» Proof	золото 900/1000 Gold 900/1000	8,75 (±0,10)	7,78	22,60 (-0,15)	1,50 (±0,15)	1 500

Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России (двуглавый орёл художника И. Билибина, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ»), обрамлённая кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «ПЯТЬДЕСЯТ РУБЛЕЙ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

Реверс:

портрет Н.М. Пржевальского на фоне гор, слева — горный козёл, справа — даты в две строки «1839» «1888». Внизу по окружности надпись: «Н.М. ПРЖЕВАЛЬСКИЙ».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.С. Кунац.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 200 рифлений.

The obverse:

in the center — the Emblem of the Bank of Russia (the two-headed eagle designed by I. Bilibin, lower — the semicircular inscription — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and inscriptions along the rim: at the top «ПЯТЬДЕСЯТ РУБЛЕЙ» (FIFTY RUBLES), at the bottom — «1999», the letters to the left indicate the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

The reverse:

the portrait of N.M. Przhevalsky against the background of mountains, to the left — a mountain goat, to the right — the dates in two lines «1839» «1888». The inscription at the bottom along the rim: «Н.М. ПРЖЕВАЛЬСКИЙ» (N.M. PRZHEVALSKY).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: A.S. Kunats.

St. Petersburg Mint (СПМД).

The edge: 200 corrugations.



Русские исследователи Центральной Азии (Н.М. Пржевальский).

Дата выпуска: 11 марта 1999 г.

Каталожный номер — 5217-0022

Russian Explorers of the Central Asia (N.M. Przhevalsky).

Date of issue: March 11, 1999.

Catalogue Number — 5217-0022

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, Fineness	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее, г. Fine metal content, not less than, G	Диаметр, мм Diameter, mm	Толщина, мм Thickness, mm	Тираж, шт. Mintage, pcs.
100 рублей 100 Rubles	«пруф» Proof	золото 900/1000 Gold 900/1000	17,45 (±0,17)	15,55	30,00 (-0,25)	1,70 (±0,20)	1 000

Аверс:

в центре диска — эмблема Банка России (двуглавый орёл художника И. Билибина, под ним надпись полукругом «БАНК РОССИИ»), обрамлённая кругом из точек и надписями по кругу: сверху — «СТО РУБЛЕЙ», внизу — «1999 г.», слева — обозначение металла, проба сплава, справа — содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

Реверс:

изображение участников экспедиции на берегу озера, справа — даты в две строки «1876» «1877», внизу слева — плавающие рыбы, справа — дикий верблюд. Вверху — птицы и надпись по окружности: «ЛОБНОРСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.С. Кунац.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (СПМД).

Оформление гурта: 240 рифлений.

The obverse:

in the center — the Emblem of the Bank of Russia (the two-headed eagle designed by I. Bilibin, lower — the semicircular inscription — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA) framed by a circle of dots and inscriptions along the rim: at the top — «СТО РУБЛЕЙ» (HUNDRED RUBLES), at the bottom — «1999», the letters to the left indicate the metal sign and the fineness, to the right — the fine metal content and the mint trade mark.

The reverse:

the picture of members of an expedition on the shore of a lake, to the right — the dates in two lines «1876» «1877», at the bottom to the left — swimming fishes, to the right — a wild camel. At the top — birds and the inscription along the rim: «ЛОБНОРСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ» (THE LOP NOR EXPEDITION).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: A.S. Kunats.

St. Petersburg Mint (СПМД).

The edge: 240 corrugations.

